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למי אתה מתפלל?

צער משולש

לצביקה היו שני בנים הוא השקיע בהם הרבה מאוד 
ונתן להם הכול. יום אחד 
להם  לתת  החליט  הוא 
הוא  גדול.  כסף  סכום 
מתקשר לכל אחד מהם 
אני  אלי,  "בוא  לו:  ואומר 
מתנה  לך  לתת  רוצה 

מיוחדת".

הבן הגדול והחכם נוסע 
לאבא, והדרך ארוכה, אבל 
כל  אותו.  מעניין  לא  זה 
פסיעה מקרבת אותו אל 
האבא, כל פסיעה מקרבת 
אותו אל המתנה. הוא גם 
יודע כמה אבא ישמח לתת 
לו את המתנה, ויותר ממה 
שהוא רוצה את המתנה, 
הוא פשוט רוצה לשמח את 
האבא. לכן כל רגע בדרך 
הארוכה רק מגדיל לו את 

הגעגועים וההתרגשות.

אבל הבן השני והטיפש נוסע ואומר לעצמו "אני כבר 
נוסע עשר דקות ועוד לא קיבלתי את המתנה, אולי 
אחזור הביתה... אולי אבא בכלל לא רוצה לתת לי... 
אם הוא רוצה לתת לי אז למה הוא לא מביא את 
המתנה עד אלי... כנראה הוא בכלל לא אוהב אותי 

ולא רוצה לתת לי..."

כל רגע בדרך מורט לו את העצבים ומתסכל אותו, 
והוא לבסוף הוא מתייאש וחוזר לביתו בלי המתנה, ועוד 

כועס על האבא שלדעתו החליט להתעלל בו בחינם.

ויותר ממה שהוא מפסיד בעצמו הוא מצער את האבא 
צער משולש. דבר ראשון הוא מצטער מכך שהוא לא 
יכול להיטיב לבנו, כי זה כל 
רצונו. דבר שני הוא מצטער 
עליו  חושב  שהבן  מכך 
כאלה מחשבות מטופשות 
ומעליבות על אביו שכל כך 
אוהב אותו. ודבר שלישי 
הוא מצטער מכך שגידל 

ילד כל כך טיפש ואטום.

משל הזוי, נמשל מצוי

אמנם המשל הזה נשמע 
קצת הזוי, כי איפה אפשר 
טיפש.  כך  כל  בן  למצוא 
אבל בנמשל הבן הטיפש 
הוא מראה של הרבה מאוד 
אנשים. אפשר לומר של 

רוב האנשים לצערנו.

לשמוע  מצוי  כך  כל 
שהם  שאומרים  אנשים 
כל כך מאוכזבים ומיואשים מזה שהם מתפללים ולא 
נושעים. הם ממש נשברים מזה, וחושבים 'כמה התפללתי, 
מדוע תפילותי לא נענות...' ההרגשה הרעה הזו יכולה 
להתלבש בכל מיני מחשבות: 'אני לא ראוי', 'ה' לא 
אוהב אותי', 'ה' לא רוצה לתת לי', 'לא מגיע לי', 'אם 
הוא רוצה לתת לי למה הוא לא נתן לי מיד' ועוד, אבל 

בפועל הכול נובע מחוסר אמונה.

אבל תשאל, מדוע זה חוסר אמונה? הרי הוא כן מאמין 
בכוח התפילה והוא כן מאמין שה' יכול לתת לו, והראיה 

לכך היא שהוא עמד במשך שעות והתפלל. אז איפה 
כאן חוסר האמונה?

נקדים על פי דבריו של רבי נחמן שלימד זכות על 
אלה החולקים עליו ואמר: הם לא חולקים עלי, כי 
הם בכלל לא מכירים אותי. כשהם מדברים עלי, הם 
מציירים לעצמם דמות דמיונית מלאה רוע ועליה הם 
חולקים. גם אני מסכים שעל דמות רעה כזאת צריכים 
לחלוק, אבל זה לא אני. אם היו יודעים מי אני באמת 

לא היו חולקים עלי.

כך הוא בעניין האמונה. להאמין בה' זה אומר להאמין 
במידות של ה'.

אין הכוונה לצייר לעצמך דמות דמיונית שיש לה מידות 
של כעס ואכזריות ובה להאמין. זו לא אמונה בה', זו 

אמונה רעה וכוזבת באל אחר.

זה ממש כמו הבן שהתחיל לחשוב מחשבות שקריות 
על אבא שלו והמחשבות השקריות האלה הובילו אותו 
לכעס על האבא ולתסכול מהדרך ולבסוף התייאש 

לגמרי חזר לביתו ציער את אביו והפסיד הכול.

למען שמו באהבה

לכן זה חשוב מאוד לדעת שלהאמין בה' זה אומר 
להאמין שה' אוהב אותך ורוצה לתת לך ולהאמין שצר 
לו כשהוא עוד לא נתן לך. אם אתה מאמין בזה, אתה 
מבין שהתפילות שלך הן ממש רצון ה', כי כל רצונו 
הוא לתת לך, והתפילות שלך הן הדרך שלך להגיע 
אליו ולעזור לבורא כביכול להוציא את רצונו מהכוח 
אל הפועל. אתה מאמין שמה שהכי ישמח את הבורא 
זה לתת לך. אתה מתפלל כדי למנוע צער מהבורא. 

זו ממש תפילה על ה' ולא על עצמך.

ואם אתה חזק באמונה הזאת לא ייכנס לך שום פקפוק 
בדרך, שום מחשבה שלא רוצים לתת לך. ולכן בוודאי 
לא שייך שתתייאש או שתישבר כי אתה מרגיש שאתה 
מתקדם בכל תפילה ותפילה אל היעד. אתה מתקדם 
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חשוב מאוד לדעת שלהאמין 
בה' זה אומר להאמין שה' 
אוהב אותך ורוצה לתת לך 
ולהאמין שצר לו כשהוא 
עוד לא נתן לך. אם אתה 
מאמין בזה, אתה מבין 

שהתפילות שלך הן ממש 
רצון ה', כי כל רצונו הוא 

לתת לך.



סמכות הורית ומשמעת פרק יב'

הורים יקרים,  אנו ממשיכים בהדרכה וטיפול בחוסר 
משמעת כתוצאה מקונפליקט, התנגשות עם רצונות, 
קשיים על רקע של "חוסר יכולת להתמודד" בגלל 
סיבה, מקום, זמן וכדו' ולחוסר משמעת של ילד מסוג 

זה, אפשר לגשת ולעבוד רק ע"י חיזוקים חיוביים, 
פרגונים ו"משרד הסברה". 

חינוך או אילוף

בד"כ ברוב הבתים שעובדים על 
משמעת, ולא בדרך של "חינוך מסודר 

לשמירה על חוקים וגבולות", הילד 
בד"כ נתון כל הזמן למערכת חינוך לא 

הכי נעימה.  אם נשמע היטב את האווירה 
של הבית נשים לב: שבבית שלנו כמעט כל דבר 

אסור וכל הזמן צועקים, עלינו להבין שכאשר אנחנו 
מחנכים את ילדינו לשמירת חוקים וגבולות "בחוסר 
סדר", הילד מקבל את כל ה"תרבות" שאליה אנו מנסים 
לחנכו- תרבות שהיא מלאה בסייגים ובאיסורים שונים. 
אנחנו משתמשים הרבה במילים: לא, אסור, תפסיק, 
נו, אולי די, כמה פעמים, אתה לא מבין וכו' וכו' הסייגים 
והאיסורים בבית, בוודאי מטרתם טובה ובד"כ היא 
"לאפס" ולעצב את אישיותו של הילד שיבין שהוא לא 
יכול לעשות ככל העולה על רוחו והתנהגותו "המרדנית" 
לא תעבור בשתיקה, אך הצורה שבה הוא מקבל אותה, 

לא תמיד תקינה.

תפיסת הילד מול תפיסת המבוגר

אני כמבוגר, מקבל את הסייגים כמובנים מאליהם 
וכחלק מ"תורת הקיום", משום שאני מבין את הסכנה 
שבחוסר ציות לכללים ולסייגים. יכולת הבקרה העצמית 
וכושר השפיטה שלי,  רואה את התוצאות ההרסניות 
היכולות לבוא כתוצאה מחוסר סדר ומשמעת עצמית 
ומחוסר ציות לחוקים ולכללים ולכן אני מקבל את המושג 
"חוקים וגבולות" בהבנה והסכמה. אולם הילד הצעיר 
בשונה מהמבוגר, אינו רואה ומבין על מה ולמה נאסרו 
עליו דברים רבים כל כך, הוא מקבל רושם מוטעה 
שהעולם מלא באיסורים או שהמבוגרים נהנים מלהיות 
רודנים ושליטים דיקטטוריים שכל מטרתם היא השליטה 
ואכיפת החוק ומשתמשים בסמכותם כהורה, לאסור, 

להעניש ולצעוק.

תועלת משרד ההסברה 

בעוד שישנם הורים מחנכים אשר מנסים להסביר 
את האיסורים והחוקים ואת ההיגיון העומד מאחוריהם 
לילדיהם, יש שאינם עושים זאת כלל והוראותיהם נוחתות 
על ראש הילדים ללא הסבר ולעיתים אף באופן אלים 
ורודני.  אמנם, לא לכל פעולה והחלטה של הורה יש 
להצמיד הסבר, אולם אם ישנה מערכת הסברה 
הגיונית של ההורה כלפי הילד, הרי שהילד 
גדל בסביבת התפתחות תקינה שתרגיל 
אותו לחשוב, להעריך מצבים, ולשפוט 
מקרים בהגיונו, ולא בשליפות מהמותן 
תוך שימוש בלתי מבוקר באמוציות 
ורגשות עונתיות. וכשיתרגל הילד לכך, 
בגיל בוגר ובשלבים מתקדמים יותר של החיים, 
יפנים ויבין את חוקי היסוד של ההתנהגות ושל 
נהלי החיים מתוך ראיה עצמית בוגרת ומתוך הבנה 
שכך צריך לנהוג.  הילד יבין היטב, כי יש היגיון מאחורי 
החלטות ויש שיקולים שונים ומגוונים המנחים את ההורים 
שלו בפרט ואת המבוגרים בכלל, בכל החלטה ובכל 
מעשה. בנוסף לכך, "משרד הסברה" מיומן, ירגיל את 
הילד לחשוב ולהבין, ולפעמים גם להגיב ולהסביר מדוע 
החלטה מסוימת קשה בשבילו וכך תתנהל תקשורת 

טובה ובריאה בינו ובין ההורים.

לילד טוב מגיע פרס 

לאור הנ"ל, אם נגיע מתוך "תפיסת עולם" כזו- שכאשר 
הילד שלנו נמצא באמצע משחק לגו או רכיבה על 
אופניים ואנחנו קוראים לו שיסיים עכשיו את המשחק 
כדי להוריד את האשפה לפח, הוא אמור לסרב שהרי 
הוא באמצע המשחק (בדיוק כפי שאנו נעשה).  ונניח 
והוא עוזב הכול ובא להוריד את האשפה- הרי מן הדין, 
היושר והצדק שמגיע לו על זה חיזוק, עידוד, מחמאה או 
אפילו פרס. ואם כן, מדוע אם הוא מתגבר ובא, אנחנו 

מבינים "שכך הוא אמור לנהוג?!" ומתעלמים ממנו. 

לא היה לי מה לענות לו

יתרה מכך, מאיפה נובעת הזכות לצעוק על ילד או ח"ו 
להשפיל אותו וכל שכן להרים עליו יד, כאשר הוא באמצע 
משחק ולא בא לבצע את הפקודה השרירותית שלנו?! 
פעמים וזה נובע מכוחניות יתר שלנו כהורים שחושבים 
יותר מידי על עצמם ופחות על רצונות הילדים.  פגשתי 

פעם ילד בן 15 שלמד פעם בת"ת חשוב בירושלים, 
שלא עלינו הוריד את הכיפה ויצא לתרבות...  שוחחתי 
איתו הרבה זמן ועיקר המסר שלו היה כך, (אני כותב 
את המילים שלו) "אני כבר לא דתי, כי אני שונא את 
ההורים שלי, כל הזמן הם חשבו שאני העבד שלהם. 
היום אני מוכיח להם מי יותר חזק. הם יכולים לבכות 
הרבה על הבושה שאני עושה להם, אז מה, גם אני 
בכיתי הרבה כשהם הרביצו לי בלי סיבה. אני נשבע 
לך הייתי ילד טוב והם כל הזמן התאכזרו אלי" לא היה 

לי מה לענות לו -הוא צדק.

רק חום ואהבה

עכשיו לאחר שקצת הבנו איך צריך להתנהג ולחנך 
ילד שזה- רק על ידי הבנה חום ואהבה, כמה מאיתנו 
ההורים צריכים לבקש סליחה מהילדים על התנהגות 
לא מתאימה כלפיהם. כמה פעמים הפרענו לילדים 
באמצע משחק ולא השכלנו להבין שגם להם יש רצונות 
ועיסוקים,  כמה מאיתנו השפילו את ילדיהם והתייחסו 
אליהם כ"עובדים זרים", ומי מבין ההורים שילדיהם 
פרק קצת עול חינוך, יכול לומר "ידינו לא שפכו את 
הדם הזה???". לכן נשתדל מהיום לחנך את ילדינו ע"י 
הרבה עידוד ומחמאות וזה יקרה בע"ה רק אם נבין 
שהילד- ילד, וגם לו יש רצונות. וכאשר הוא מבטל את 
רצונו מפני רצוננו- מגיע לו עידוד ואפילו פרס. נראה 
ונשמיע לו כמה אנחנו אוהבים אותו כאשר הוא עוזר 
לנו ושומע בקולנו. נרבה בהבנה, עידוד ומחמאות ונראה 

איך הבית שלנו בע"ה פורח.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

ישנה תחושה שהסגר הראשון היה מדאורייתא, 
והסגר השני הוא מדרבנן, והסגר השלישי אינו 

אלא מנהג שלא כולם נהגו בו

העלון מוקדש
לרפואת שירה בת סיון

ולזווג, הצלחה ובריאות 
למרים בת פירה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

הסוד שלי

שלום, קוראים לי אור נפתלי אני 10 ואני גר 
ברעננה

אני מאוד אוהב לשחק בלגו, תמיד שכשאני 
הולך לחברים אנחנו משחקים בלגו, ואני 

ממש נהנה.

תמיד רציתי שגם לי יהיה לגו, 
למרות שיש לי הרבה צעצועים. 
אבל לא אמרתי להורים שלי כי 
לא רציתי להטריח אותם וגם 

חשבתי שזה לא מספיק חשוב.

אף אחד לא ידע את זה חוץ ממני, 
ומהקב"ה, זה היה הסוד שלנו, הייתי מדבר 

איתו, מספר לו שאני רוצה לגו וגם הודתי לו 
שאין לי לגו כי זה כנראה לטובתי.

לא שכחתי לומר לו תודה גם על כל הצעצועים 
האחרים שיש לי, הטעם של הדיבור עם השם 

היה נהדר, כזה שאני לא יכול להסביר.

יום אחד סבא שלי מתקשר לי ואומר לי להגיע 
אליו הביתה, כי יש לו משהו מיוחד להביא לי.

הייתי ממש סקרן, כי לא ביקשתי שום דבר, 
לא מסבתא וסבא ולא מאמא ואבא.

הלכתי לבית של סבא וסבתא שלי, סבא 
שלי פתח את הדלת כשהוא שמח בבואי בידו 
הייתה חבילה גדולה, עטופה בעטיפה 
יפה, וסגורה ולא יכולתי לראות מה 

יש בפנים.

שלי  סבא  ליד  התיישבתי 
ולאחר שדרשנו זה בשלומו של 

זה פתחנו יחד את המתנה.

פתחתי וראיתי שזה לא אחר מאשר 
ל-ג-ו! כן כן, זה היה קופסת לגו כלבבי ממש.

קפצתי משמחה! לא הבנתי איך סבא ידע 
שזאת בדיוק המתנה שקיוויתי שתהיה לי!! 
אמרתי לו תודה רבה, אבל קודם ידעתי שהכל 
מהשם, השם שמר על הסוד שלי טוב טוב, ודאג 
שאקבל אותו גם בלי להגיד כלום לאף אחד, 

רק לאבא שבשמים.

אמרתי תודה וסודי התממש.

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

פַּעֲמַיִם  שלשה,  של  עניינים 
בפרשה?

תשובה פרשת ויגש: בפרשתנו כתוב שרועי צאן הם תועבת 
מצרים (מ"ו,ל"ד). בפרשה שעברה כתוב שהמצרים לא יכולים 
לאכול עם העברים לחם כי תועבה היא למצרים (מ"ג,ל"ב). ותרגם 
אונקלוס שם לא יכולים המצרים לאכול עם העברים לחם כי את 

הצאן שהמצרים עובדים לו העברים אוכלים". 

הזוכה: חיים שלום כהן, אלעד. 

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת ויגש: דב קאופמן 

מדור ילדים
שעשועון מגוון



אמונה תמימה

הבבא סאלי, לא נמצא האדם שעוד לא התפעל 
מגדלותו, ואם נמצא כזה היינו מהססים על שפיותו.

לא צריך להיות חכם גדול כדי לראות את גדלותו, 
ואפילו להריח.

הארק  בקבוק  על  מספר  לראותו  שזכה  מי  כל 
המכוסה שהספיק לסעודה של 200 איש ויותר.

אחד הסיפורים המיוחדים על הבבא 
סאלי דווקא בגלל המסר שלו, הנוגע 

אלינו...

כעשרה  היו  בירושלים  בישיבה 
זכו  שטרם  שמיים  יראי  בחורים 
להינשא. לכן לקחו הסעה, במיוחד 
מירושלים לנתיבות, שם היה הבבא 

סאלי עושה ניסים ונפלאות

ובכן, 

נכנסו הבחורים אל חדרו, אחד אחרי השני, והבבא 
סאלי בירך את כולם יחד, וכל אחד לחוד שיזכו להקים 

בית נאמן על אדני התורה, כולם ענו אמן

והנה, כחודש לאחר ברכתו של הצדיק החלו הבחורים 
להתארס בזה אחר זה.

כולם, חוץ מאחד.

הזמן נקף, והבחור הנעלה עודו מחכה לישועה 
שלא הגיע.

בלב שבור וכואב חזר שוב אל הבבא סאלי, ואמר 
בקול בוכים:

"כבוד הרב, כולם חוץ ממני? למה?

שעברה  "פעם  הצדיק-  לו  ענה 
שבירכתי אותך לא האמנת בתמימות 

בברכתי, 

אבל הפעם, אני מברך אותך, ואם 
תפספס שוב את ההזדמנות, לא תהיה 

לי דרך לעזור לך"

ברך הבבא סאלי את הבחור, והוא, 
ענה אמן והאמין בתמימות בכל לבבו, 

שברכת הצדיק תתקיים.

ואכן, באותו חודש התארס הבחור.

הזה-  מהסיפור  מסר  לקחת  צריכים  אנו  לכן, 
שכשנותנים צדקה, או מתברכים מרב, צדיק ככל 
שיהיה, אם לא תעשה את זה בתמימות, ותזרוק את 

השכל האנושי והמוגבל, לא תעזור לך הברכה.

כדי שברכה תתקיים אתה צריך לתת את החלק 
שלך בסיפור- האמונה התמימה.

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252



האם כדאי לגור באומן ולהתקרב לרבינו? והאם אפשר לקנות ספרים של 
הרב מכספי מעשר? כיצד מסלקים רוחות רעות? וכמה עצות כיצד להירגע...

שאלה: האם אפשר לקנות את ספרי הרב 
שליט''א מכספי מעשר?

תשובה:

בעניין לקנות ספרים מכספי מעשר יש לחלק אם 
הכוונה לקנות ספרים מכספי מעשר לצורך הפצתם או 
לנדבם לבתי כנסיות ובתי מדרשות הוא היתר גמור ללא 
שום פקפוק שאין לך מצוה גדולה הימנה. אמנם הכוונה 
לקנות ספרים לשימוש עצמי ישנו היתר שהובא בט"ז 
יורה דעה (סימן רמט סק"א) והש"ך (סק"ג) וכתב הט"ז 
בזה"ל: נראה לי דכשקונה בעדו ספר צריך לכתוב עליו 
שזהו מן המעשר למען ידעו בניו דבר זה ולא יחזיקוהו 
להם, ועיין אודות זה בערוך השולחן שם, ועוד בהרבה 
אחרונים שכיום שמצויים ספרים לרוב יש להימנע מהיתר 
זה, וגם לדעת המתירים לקנות ספרים מכספי מעשר 
יש להיזהר שלא יוציא את כל מעשרותיו על קניית 

ספרים וכדו', אלא ישייר גם לעניים.

שאלה: האם כבוד הרב ממליץ לעבור לגור 
באומן כדי להיות קרוב יותר לרבנו הקדוש 

רבי נחמן מברסלב?

תשובה:

בשום פנים ואופן לא! יש לנו שיחה מפורשת מרבי 
אברהם בר נחמן, שהוא היה תלמיד מובהק של רבנו 
הקדוש רבי נחמן מברסלב, (אע"פ שלא היה בדורו של 
רבינו הק' אבל הוא היה ממעתיקי השמועה מדברי רבינו 
הק') שכשנוסעים לאומן לא לנסוע ליותר משבועיים. 
כי אדם שישאר באומן יותר מידי זמן יש לו סיכוי גדול 

שיתרחק לגמרי מרבנו הקדוש.

רבי נתן מברסלב כותב לבן שלו רבי יצחק, טוב שתבוא 
אליי פעם בארבע או חמש שבועות עם מניעות וכיסופים 

ותפילות מאשר שתהיה אצלי בכל יום.

לכן טוב שתבוא פעם בכמה זמן עם כיסופים ורצון 
ותפילות, ותקבל מלא חופניים ישועות, מאשר שתגור 

שם ותתרחק מרבנו הקדוש לגמרי.

משה רבינו נקבר מול בית פעור כדי להכניע את טומאת 
פעור, באותו משקל רבינו הקדוש נקבר באומן שנמצא 
מול בית פעור, ולכן כלל לא מומלץ להשתקע באומן, 
אלא לבוא לשם לצורך תפילה עם רצונות וכיסופים, 
להתפלל שאדם לא יפסיד את המתנות של רבינו הקדוש.

אנחנו מתפללים הרבה להגיע לאומן, וזה ברור שבכל 
פעם שמגיעים לרבנו עם תפילות מקבלים מרבנו ישועות 
גדולות! כי באים עם כיסופים וגעגועים ותפילות, שהם 
כלים לקבל את השפע. לכן תבוא, פעם בכמה זמן, לכמה 

ימים. תבוא, תפעל ישועות ותחזור הבייתה.

שאלה: אני סובלת מאוד, אמנם אני עושה 
את חוק התודה, ומקבלת באמונה מה שעובר 
עליי, בכל אופן אני מרגישה שכל מה שאני 
סובלת זה בשביל רוח רעה שנמצאת בבית. 
מה אפשר לעשות על מנת לסלק רוחות 

רעות מהבית?

תשובה: קודם כל אני שמח מאוד לשמוע שאת זוכה 
לחיות באמונה, וזה ודאי ממתיק מעליך הרבה מאוד. 
יש לבדוק שהבית שלכם הוא כולו נקי, שאין בו ספרים 
לא טובים או תמונות לא טובות. כי רוח רעה יכולה 
להימצא רק במקום שיש לה אחיזה. לכן בית שהוא 

נקי אין לרוח רעה אחיזה שמה.

הרבה אנשים לא שמים לב, כמה פעמים כשאמרו 
לי שיש למישהו מבני הבית איזה פחד, אמרתי להם 
שיחפשו שאין להם איזו תמונה לא טובה או ספר לא 
טוב, באמת הלכו וחיפשו, ומצאו בכל פעם משהו לא 
נקי, שברגע שהוציאו אותו מיד נהייתה להם הרווחה 
גדולה. לדוגמא פעם אחת מצאנו בבית של איזה יהודי  
שסבל מפחד מסוים, תמונה של ירושלים שמופיעה שם 
גם כנסיה עם צלב מעליה. כמובן שמיד כשהוציאו את 

התמונה אותו יהודי התרפא לגמרי.

לכן, מן הראוי שתעשו בדיקה טובה בבית, שאין חלילה 
תמונה לא טובה (כמו צלב, ע"ז ) או אולי הסורגים של 
הבית יש להם צורה של עבודה זרה, אולי איזה ספר 
בעייתי וכו'... סיפר לי איזה יהודי, שפעם בעבר הוא 
היה אצל צדיק המזוזות הרב משה בן טוב זצ"ל. אשתו 
הייתה חולה מאוד, והרב אמר לו שיש ספר לא טוב 
בבית. אותו יהודי התפלא מאוד, הרי הספרייה שלו היא 
ספריה קדושה, על איזה ספר מדבר כבוד הרב. הרב 

התעקש ואמר לו: 'זה מה שאני רואה במזוזה'.

אותו יהודי הלך, חיפש ומצא ספר הלכות שכתב אותו 
איזה פרופסור חילוני. מיד לקח את הספר, והוציא אותו 
מהבית, אחרי זמן קצר מאוד אשתו התרפאה לגמרי.

לכן דבר ראשון צריכים לראות שהבית יהיה נקי.

דבר שני, טוב שתקראי את פרשת הקטורת מקלף 
בארבעת הפינות של הבית, וזה גם מוציא רוחות רעות.

ויהי רצון שה' ינקה ויטהר את הבית ביתכם ותזכו לכל 
הישועות בחסד וברחמים אמן כן יהי רצון.

בחורה שואלת: ב"ה אני זוכה לעשות בכל 
יום שעה התבודדות, וגם את החוק של 
התודה. אני סובלת מאוד מלחץ, ומבקשת 

מכבוד הרב עצה איך להרגע.

תשובה: ב"ה, זה שאת עושה התבודדות, עם סבלנות 
הכל יסתדר לך. כי נכון שכשעושים התבודדות ועושים 
תודה זה לא תמיד משפיע מיד. הלחץ הוא תוצאה 
של חוסר אמונה. את צריכה אפילו חמש דקות ביום 
לבקש מה' שייתן לך אמונה שהכל טוב: "תרחם עליי 
הקב"ה, תן לי אמונה שאני בידיים טובות, ושהכל יסתדר 
תמיד על הצד הטוב ביותר..." וכו', תתפללי על הנקודות 
שמפריעות ומלחיצת אותך, ותבקשי להאמין באמת, 
שמה שיהיה תמיד יהיה רק הכי טוב, שה' אוהב אותך 
תמיד ויעשה אך ורק טוב, בעולם הזה ובעולם הבא. אני 
מברך שתזכי לאמונה שלמה ולשלוות הנפש אמיתית. 

אמן כן יהי רצון.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



הרה"ק רבי שניאור זלמן נולד לאביו ר‘ ברוך ולאמו רבקה בי“ח 
באלול ה‘תק“ה, בליאזני שבמחוז ויטבסק בבלארוס, שהייתה בתקופה 

זו תחת שלטון פולין.

כשנולד רבי שניאור זלמן, ערך הבעל שם טוב הקדוש רבו של 
אביו, סעודה גדולה ואמר, שנשמה חדשה ירדה לעולם, שתאיר 

את העולם בתורת הנגלה והחסידות, ומשכך נקרא ”שני אור“. 

בשנת ה‘תק“י, כשמלאו לו חמש שנים קיבלוהו כחבר בחברה 
קדישא של ליאזני, לבקשת העל שם טוב והצדיק הרב לייב שרה‘ס 
מתלמידי הבעל שם טוב. בפנקס החברה קדישא של ליאזני נמצא 

כתוב: ”היום יום ט“ו כסלו תק“י נתקבל הילד שניאור זלמן 
בן מורנו הרב ר‘ ברוך להחברה קדישא“, בגיל שלוש 

עשרה החל לשמש בפועל בחברה קדישא ותיארו 
אותו כ“רב תנא ופליג“.

בשנת תקכ“ד  נסע לראשונה ללמוד בבית-
מדרשו של המגיד ממזריטש זיע“א שהיה ממלא 

מקומו של הבעל שם טוב לאחר פטירתו. המגיד 
ממעזריטש תיאר לו את גודל מעלת נשמתו בהיותה 

נשמה חדשה ואמר, כי תפקידו בעולם,  לגלות ולבאר את 
תורת הבעל שם טוב באופן של הבנה והשגה בדרך של חכמה 

בינה ודעת.

בשנת ה‘תקל“ב נפטר המגיד ממעזריטש, רצו כל תלמידי המגיד 
שזכו לכינוי ”החבריא קדישא“ לזכות ולהתעסק בטהרתו, לצורך כך 
הטילו גורל, מי יזכה לאחוז בגופו הקדוש בשעת הטבילה והטהרה, 
על פי המסורת בחסידות חב“ד רבי שניאור זלמן זכה ועלה בגורל 

כשבידו הפתקה ”ראשו כתם פז“ ומשכך זכה לטבול את ראשו.

בעל התניא הפיץ את תורת החסידות לכל רוסיה וסביבתה, 
ואסף כספים לחזק את המתיישבים החסידים בארץ ישראל. בשנת 
ה‘תקנ“ט מתנגדי החסידות הלשינו עליו שהוא שולח כספים בכדי 
לחזק את השלטון התורכי שהיו אויביהם של הרוסים, בעל התניא 
נאסר, 53 ימים היה בעל התניא במאסר, והוא נידון לתלייה. לאחר 
מאמצים הצליחו להוכיח את חפותו, וביום י“ט בכסליו ניצל ממוות 

בטוח ושוחרר מבית הכלא. יום זה הוא יום חג לחסידות חב“ד 
ונקרא ’חג הגאולה‘.

 רבינו הק' רבי נחמן מברסלב זיע“א העריך מאוד את בעל התניא 
ושיבח אותו בשבחים רבים, שני הצדיקים נפגשו פעמיים, בפעם 
הראשונה היה זה כאשר רבי נחמן מברסלב חזר מנסיעתו לארץ 
הקודש ונסע מיד אל ’בעל התניא‘, זאת מאחר שבעת ביקורו בארץ 
ישראל הבטיח לתלמידי המגיד ממעזריטש שיסדיר עם בעל התניא 
את חילוקי הדעות בענייני כספי הצדקה לארץ ישראל, ואכן פעל 

להשכנת השלום והאחדות.

כאשר ישב בעל התניא במאסר, נתגלו אליו הבעל שם 
טוב הקדוש והמגיד ממעזריטש, בעל התניא שאל 
אותם האם להפסיק לגלות ולפרסם את תורת 
החסידות בעולם. וענו לו,שימשיך ביתר שאת 
וביתר עוז, לגלות את תורת החסידות. לאחר 
מכן שוחרר מבית האסורים, וחיבר את ספר 
התניא, והיה מסתובב בעיירות עם צדיקי אותו 
הדור, לקבל מהם חיזוק, וכך הגיע גם לביקור אצל 
רבי נחמן מברסלב. כשבא לפגוש בפעם השנייה את 
רבי נחמן מברסלב, יצא רבי נחמן לקראתו בלוויית רבים 
מחסידיו אל מחוץ לעיר, ואמר לאנשיו: ”תנו כבוד לשר האלף“, 

וקיבלוהו בכבוד גדול.

בעל התניא נכנס לביתו של רבי נחמן מברסלב, ובאותו מעמד 
פנה רבי נחמן למשה חינקעס שהיה הגביר שבאנשיו, ואמר לו: 
”תן צדקה לתלמיד חכם אמיתי“, והלה הניח על השולחן מטבע 
זהב לבעל התניא, פנה אליו רבי נחמן בתמיהה: ”זה מה שנותנים 
לתלמיד חכם אמיתי?!“, והניח עוד מטבע זהב. כשהבחין שרבי 
נחמן מברסלב עדיין תמהה, הוסיף והניח מטבע נוסף, עד שנתן 
עשרה מטבעות זהב שאותם נתן רבי נחמן בידו של בעל התניא.

שנים לאחר פגישתם, השתדכו בעל התניא ורבי נחמן מברסלב 
בקשרי משפחה, נכדו של הבעל התניא ר‘ אהרן מקרימנטשוק, 
נשא בזיווג שני את הרבנית חיה ע“ה, בתו הקטנה של רבי נחמן 
מברסלב זיע“א. זכותו וזכות תורתו הקדושה תגן על כלל ישראל אמן.

המוות וחיים ביד הלשון...
בשבוע שעבר למדנו כי אין דבר שיכול כל כך לרומם 
אדם, כמו הדיבור של אחרים אליו. לכן המצוות ש"בין 

אדם לחברו", רובן ככולן תלויות בדיבור:

ביקור חולים – עיקרו לעודד את החולה ולחזק 
אותו בדיבורי אמונה: יהיו נסים! אין טבע 

בעולם! כבר ראינו חולים שנתרפאו בלי 
שום טבע. אפילו חרב חדה מונחת 

על צווארו של אדם אל ימנע 
עצמו מן הרחמים. תתפלל. אני 
גם אתפלל עליך ונראה נסים 

יחד! ואחרי שעודד אותו וחיזק 
אותו באמונה, ונתן לו תקוה לישועה 

ולחיים, אז גם יתפלל עליו - וזה נקרא 
ביקור חולים. אך אם הוא מבקר חולה ואינו 

מדבר עמו ואינו מתפלל עליו, אפשר לומר 
שלא עשה כלום, ואולי אף הזיק לחולה והפיל 

עליו ייאוש בשתיקתו.

ניחום אבלים - עיקרו דברי ניחומים, לומר לאבל, 
שבוודאי היו לנפטר מעשים טובים שיעמדו לזכותו, 
ושהתכפרו לו כל עוונותיו בסבל שסבל, ושסוף סוף 

הוא נגאל מהייסורים, והוא נפטר צדיק על ידי הייסורים 
שהזדכך בהם, ושכל המצוות שעושים עתה לעילוי 
עדן  בגן  הוא  ובטח  מאוד,  מאוד  מועילות  נשמתו 
ומתפלל על בני משפחתו, והם יראו ישועות 
וכו'. אך אם אדם בא ויושב כמו אבן, ולא 
מנחם בדיבורי אמונה את האבלים, מה 
עשה בזה? גם ככה האבל ר"ל נמצא 
בצער ובעצבות, והוא מכניס בו 

עוד יותר עצבות בשתיקתו.

שכל  מאחר   - בית  שלום 
תיקון האדם הוא תיקון הדיבור, 
בשלום  בעיקר  זה  את  רואים 
הבית. כי ידוע, שבשלום הבית מרמזים 
לאדם את כל הדברים שהוא צריך לתקן.

לכן בשלום בית רואים יותר מכל דבר אחר, 
איך הכול ביד הלשון. מילה אחת שלא במקום, מספיקה 
להרוס את שלום הבית. צריך כבר להביא בנאים לבנות 
מחדש את הבית. ושתי מלים? צריכים כבר מהנדס...

כל שלום הבית תלוי בפה. כמה מילים של אהבה 

צריכים לומר! כמה מילים של עידוד! של חיזוק! ואחרי 
כל המילים הטובות ביותר, מילה אחת שלא במקום – 
מיד הכול הולך לאיבוד. כל מה שהאדם בונה במילים 

הטובות, הכול נופל במילה אחת לא טובה.

נמצא, שכל השלום בית תלוי בדיבור. הרס הבית 
או בניין הבית - הכול על ידי הלשון. מריבות או שלום 
– ביד הלשון. הוי אומר: מוות וחיים ביד הלשון... חינוך 
ילדים – כל כולו תלוי בדיבור. אם מדברים עם הילדים 
בנועם, ומסבירים להם את הדרך הנכונה, ומדריכים 
אותם ומחזקים אותם ומעודדים אותם - זה חינוך. ואם 
מאיימים עליהם, צועקים עליהם, מבזים אותם, מקללים 
אותם וכו', אזי מחלישים אותם, והורסים להם את החיים 

כפשוטו, וזה קילקול החינוך.

הצלחת הילדים או הרס הילדים - הכול ביד הלשון 
של האדם!רק אמא או אבא שיודעים לעודד ולחזק 
את הרצונות הטובים של הילד, לדבר אתו דיבורים 
שיבנו אותו ואת האמונה בעצמו והביטחון העצמי, וממש 
נותנים לו המון אהבה, אלו הורים שיודעים לחנך. אפשר 
בקלות להרוס ילד, להרוס לו את החיים, לבזות אותו, 
להגיד לו שהוא לא שווה, שהוא לא כמו הילד הזה, 
שהוא רשע וכו', עד שבגלגול הזה, כבר צריכים ניסים 
שילד זה יצליח – והכול בלשון! הצלחת הילדים או הרס 

הילדים – ביד הלשון...

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק רבי שניאור זלמן 
מלאדי זיע"א
המכונה בעל התניא
כד טבת

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



ה'קצות' האחרון באמריקה

"רבותיי", פתח המוכר את פיו בקול רוטט, 
"הרגע הזה הוא רגע היסטורי!"... "רבי", 

נסער רבי מרדכי גיפטר כשיצאו 
החוצה, "למה שתקת? ..." "אנו 
נעשה את שלנו", סיכם רבי אליהו 
מאיר, "ומן השמים ירחמו".  סיפור 

מופלא של סיעתא דישמיא על אדמת 
ארה"ב בזמן שממה רוחנית...

בלב הכרך הסואן של מנהטן פסעו שני יהודים של 
צורה. הגאון רבי אליהו מאיר בלוך (יום פטירתו כ"ח 
בטבת) ותלמידו הגאון רבי מרדכי גיפטר.  שניהם הגיעו 
לאמריקה רצוצים ושבורים לאחר החורבן הנורא שפקד 
את יהדות אירופה בשואה, כעת החליט רבי אליהו 
מאיר בלוך לחדש את ישיבת טלז, כפי שהייתה בעיר 

טלז שבליטא. 

בבעלות  ספרים  חנות  אל  השניים  הגיעו  בדרכם 
שני  למראה  שמח  ספר,  יודע  איש  המוכר,  יהודית. 
תלמידי החכמים שניכר עליהם שהגיעו הנה מגולת 
ליטא, והחל לשפוך בפניהם את לבו: "לצערנו הרב, 
רוב עולם התורה נכחד ועלה בעשן הכבשנים. השרידים 
שהגיעו לאמריקה לא יצליחו להקים פה מחדש את 
עולם התורה ותוך כמה שנים הכל ייגמר".  לפתע התנער 
המוכר, נזכר שהוא אמור לשרת את לקוחותיו. "במה 

אוכל לעזור לכם?" 

"רצוננו לרכוש ספר 'קצות החושן'", השיב רבי אליהו 
מאיר. "קצות, קצות, קצות", ניסה המוכר לרענן את 
זיכרונו. לאחר מכן ניגש לסולם גדול וכבד שעמד בירכתי 
החנות, גרר אותו אל מדף מסוים וטיפס לגובה. משם 

שלף כרך עתיק ומאובק של 'קצות החושן' וירד. 

טרם שהגיש להם המוכר את הספר, אימץ אותו אל 
לוח לבו, פתח אותו, הציץ בו מעט, לאחר מכן שוב 
חבקו ידיו את הכריכה המיושנת והבלה. ניכר היה על 

המוכר שהוא שרוי בסערת רגשות. 

"רבותיי", פתח המוכר את פיו בקול רוטט, "הרגע הזה 
הוא רגע היסטורי!"

למראה עיניהם התוהות של שני הקונים בעלי הדרת 
הפנים, הזדרז המוכר להבהיר: "זהו ה'קצות' היחיד בכל 
רחבי ארצות הברית. אתם הולכים לקנות כעת את 
הכרך האחרון של הספר הזה. אין ולא יימכר יותר 'קצות 

אמריקה החושן' בכל 
הגדולה" - - -

גרונו נשנק.  הרב בלוך עיניו של המוכר דמעו. 
שילם את מחיר הספר, ויצא מן החנות ללא אומר ודברים. 

"רבי", נסער רבי מרדכי גיפטר כשיצאו החוצה, "למה 
ישיבות  יקומו  שעוד  לו  הסברת  לא  למה  שתקת? 
באמריקה, שעוד יפלפלו פה תלמידי חכמים בדברי 

ה'קצות' במערכות סבוכות?!" 

"מה יכול אני לומר?" לימד רבי אליהו מאיר את 
תלמידו ראייה של תלמיד חכם ההוגה בתורת המוסר 
על המציאות, "אם נסתכל סביבנו", החווה בידו על גורדי 
השחקים שליטפו את קו הרקיע בניו יורק, "נבין לבד 
שבדרך הטבע הוא צודק! לא יכולה לקום פה ישיבה 
של ממש על אדמת ניו יורק. וגם כולל של עשרה 
לומדים לא בטוח שיחזיק מעמד לאורך זמן. אם אין 

גדיים - אין תיישים". 

לאחר הפוגה קלה המשיך הרב בלוך בטוויית חוט 
מחשבתו באוזני תלמידו: "אולם כאשר מגיעים לייסד 
מקום תורה - אין לנו עסק בחשבונות. איננו בודקים 
היתכנות מול מציאות. אנו עושים את רצון השם לייסד 
מקום בו ישבו וילמדו תורה, בלי לערוך שיקולים ריאליים 

כלשהם. 

"אנו נעשה את שלנו", סיכם רבי אליהו מאיר, "ומן 
השמים ירחמו". 

שנים אחדות חלפו, ומבצר התורה של ישיבת טלז בעיר 
קליבלנד - התנוסס לתפארה. רבבות בחורים ואברכים 
עברו בין כתליו, טופחו ביד אמן בין ערוגותיו וצמחו 
לתלמידי חכמים מופלגים המאירים את שמי היהדות 
בגאון.  ספר 'קצות החושן' לא רק נמכר באמריקה. גם 

לומדים אותו שם...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

ובונה עוד ועוד כלים בכל בקשה שלך. כשברור לך 
שאבא רוצה לתת לך מתנה, אתה תוכל לנסוע שעות 

וגם ימים ושנים ולא תפסיק לעולם.

”תפילה“ מייאשת

אבל אם אתה לא חזק באמונה שה' אוהב אותך, 
ואתה למעשה חושד בה' שהוא שונא אותך או שסתם 
מתעלל בך ומונע ממך דברים כי הוא לא באמת 

רוצה לתת לך.

אז חוץ מזה שזו לא אמונה בה', אלא אמונה באל 
דמיוני שאתה יצרת בדמיונך, וחוץ מזה שאתה לא 
מתפלל לה' אלא לאותו אל מוּמצָא – חוץ מכל זה 

יש כאן עוד שתי בעיות יסודיות:

בעיה ראשונה, התפילות שלך הן לא תפילות אלא 
טרוניות וטענות על ה' למה הוא לא רוצה לתת לך 

את מה שאתה רוצה.

אתה במלחמה ובוויכוח עם ה' זה רק מפריד ומנתק 
אותך מה'.

אבל תפילה אמתית היא חיבור עם ה', הרצון שלך 
ושל ה' הוא אחד, הוא רוצה לתת לך ורוצה שתתפלל 
ממש מתאווה לתפילותיך, ואתה רוצה לעשות לו נחת 
ולהרבות בתפילה כדי להתחבר אליו וכדי לעשות 
לו תענוג בזה שהוא יוכל לתת לך כמו שהוא רוצה. 

זה משהו אחר לגמרי.

בעיה שנייה, כל תפילה ותפילה שלך רק מייאשת 
אותך ורק מחזקת לך את ה"הבנה" שלך שה' בעצם 
שונא אותך, כי הנה, התפללת תפילה נוספת ועדיין 

לא נושעת. כל תפילה רק מתסכלת אותך יותר.

וזה ברור שבמוקדם או במאוחר תעזוב את כל 
דרך התפילה, תתייאש, ומי יודע לאיזה מסקנות 

מעוותות ודרכים רעות אתה תהיה מסוגל להגיע.

”תודה“ משקרת

ואותו דבר בעניין התודה. למדנו שעל ידי התודה 
נושעים. למה? כי תודה היא אמונה מוחלטת שבורא 
עולם אוהב אותך ואם עד היו הוא לא נותן לך משהו 
זה ברור לך ואתה מאמין באמונה שלימה שזה מתוך 

הכוונה העמוקה ביותר לטובתך.

אבל אם אדם אומר תודה בשביל להיוושע רק 
בגלל שהוא שמע שתודה היא סגולה – התודה שלו 
כולה שקר, כי הוא לא מתכוון לאף מילה. אז איך 

התודה תושיע אותו?

יוצא שבלי אמונה שלימה שה' אוהב אותך ורוצה 
לתת לך, האמונה היא לא אמונה, וגם התפילה והתודה 
אין להם שום כוח כפי שכבר למדנו בעבר שכל 
הכוח של התפילה והתודה הוא האמונה שבתפילה 

והאמונה שבתודה.

להפנים  הזמן  הגיע  היקרים,  ישראל  בני  לכן 
שהאמונה העמוקה והמוחלטת בכך שה' אוהב כל 
אחד ואחת מכם אהבת עולם בכל רגע ובכל מה 
שקורה אתכם בחיים – היא הבסיס והיסוד לאמונה 

לתפילה לשמחת חיים ולהצלחה אמתית  בחיים!



 האם מותר לצאת לנופש ביום שישי ועשיית מלאכה אחר הצהריים

האם מותר לצאת מחוץ לעיר ביום שישי כדי לשבות 
בעיר אחרת?

אסור לנסוע בערב שבת לעיר אחרת שרחוקה 
שנים עשר קילומטר (שלשה פרסאות), אלא 

אם כן לקח צרכי שבת עימו, או שבאותה 
עיר הכינו לו צרכי שבת. גמרא סוכה 

להתארח  מוזמן  ואם  מ“ד)  (דף 

ומבשלים בשבילו אין איסור זה. 

שבת,  צרכי  הכין  לא  אם 
אבל בעיר שהולך לשבות 

בה, ישנן חנויות המוכרות אוכל 
מוכן לשבת, האם עדיין יש איסור 

לצאת מחוץ לעיר או לא? 

בבית יוסף (סימן רמ“ט) מבואר שאם שלח שליח 
להודיע ביאתו, מותר לצאת מעירו בערב שבת ללא 

חשש, והוסיף בספר כף החיים (סעיף קטן ח‘) שהוא הדין אם 
באותו מקום מוכרים אוכל מבושל כל היום, יש להתיר.

ומכל מקום אף כאשר הכינו לו צרכי שבת צריך 
לצאת מוקדם שיעור זמן שיגיע למחוז חפצו מספר 
שעות קודם כניסת השבת, מחשש עיכוב או תקלה 

בדרך חס ושלום.

מאיזו שעה ביום שישי אסור לעשות מלאכה?

אסור לעשות מלאכה בערב שבת מתשע 
שעות וחצי שביום (בקיץ – בסביבות שעה 16.00 
ובחורף בסביבות שעה 14.00),  כדי שיהיה פנוי 

העושה  וכל  שבת,  בצרכי  לעסוק 
רואה  אינו  הנ“ל  בזמן  מלאכה 
מלאכה  מאותה  ברכה  סימן 
לעולם. על פי הגמרא בפסחים (דף 

נ‘) וכן פסק בשלחן ערוך (סימן רנ“א).

עסקים  לעשות  מותר  האם 
ביום שישי סמוך לשבת, או שנחשב 

לעשיית מלאכה?

מעיקר הדין המיקל יש לו על מה שיסמוך, אמנם 
כתב מרן הרב עובדיה (חזון עובדיה שבת א‘ עמוד מד 
בהערות) שכל זה הוא באופן שיש לו אחרים או בני 

ביתו שעוסקים בביתו ומכינים לו צרכי שבת. 

האם מותר לחנויות מכולת וסופרים להישאר 
פתוחים עד סמוך לכניסת שבת או שיש בזה 

משום איסור מלאכה?

מרן הרב עובדיה (שם) פוסק שהדבר פשוט שחנויות 
מכולת שמוכרים כל מיני מאכל ומשקה, נחשבים לצרכי 
שבת, ומותר להם למכור עד סמוך לכניסת השבת, 
ומכל  מקום עליהם להקפיד שהעובדים לא יחללו שבת 
מחמת כן, אלא יסגרו את החנות כשעתיים או שלש 
קודם השבת, בזמן שהעובדים יספיקו לשוב לביתם 

ולהתארגן קודם השבת, ולהגיע לבית הכנסת בזמן.

אלו מלאכות מותר לעשות ביום שישי גם לאחר 
שעה תשיעית?

דווקא מי שעושה מלאכה להשתכר אסור, אבל  א. 
אם אינו מקבל שכר על כך, מותר כל היום, ולכן 
מותר לתקן בגדיו או בגדי חבירו לצורך השבת כל 

היום. 

מותר לאדם לכתוב ספרים דרך לימודו כל היום.  ב. 
(בית יוסף). 

מותר לכתוב אגרת שלומים בערב שבת. (דרכי משה).  ג. 

כן מותר לאדם לחשב חשבונותיו והוצאותיו כשם  ד. 
שמותר בחול המועד. (כף החיים).

מותר להסתפר בערב שבת אף אחר זמן המנחה,  ה. 
אף שהספר נוטל שכר, מכיון שניכר לעין כל שעושה 

כן לכבוד שבת. (בית יוסף). 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

כח התפילה

מובא במדרש (רבה שמות פרשה א פסקה טו) "ותחיין 
את הילדים" יש מהם שראוים לצאת חגרים, או סומים, 
או בעלי מומין, או לחתוך בו אבר שיצא יפה, ומה היו 
עושות עומדות בתפילה ואומרות לפני הקב"ה אתה יודע 
שלא קיימנו דבריו של פרעה, דבריך אנו מבקשות לקיים: 
רבון העולם יצא הולד לשלום שלא ימצאו ישראל ידיהם 
להשיח עלינו לומר הרי יצאו בעלי מומים שבקשו להרוג 
אותם, מיד היה הקב"ה שומע קולן ויוצאין שלמים, אמר 
ר' לוי הרי אמרת את הקלה אמור את החמורה יש מהן 
שראוין למות בשעת יציאתן, או אמן לסכן בם ולמות 
אחר יציאתן, והיו עומדות בתפלה ואומרות להקב"ה 
רבונו של עולם תלה להם עכשיו ותן להם נפשותיהם 
שלא יאמרו ישראל הן הרגו אותן, והקב"ה עושה תפלתן 

לפיכך "ותחיין את הילדים" עכ"ל לשון המדרש.

לומדים מכאן מוסר השכל עצום, רואים מכאן עד 
כמה כח התפילה- אפילו עוברים שהיו בעלי מומין, 
חרשים או סומין יצאו בריאים ושלמים. ולא זו בלבד, 
אלא אפילו נשמות שלא היו ראויות לחיות, ואמהות 
שנקבע בשמים שלא תשארנה בחיים אחרי לידתן, ע"י 
תפילת המיילדת ניתנו להם חיים, כמו שאמר המדרש 
"והקב"ה עושה תפילתן". מכאן  נלמד כי ע"י התפילה 

אפשר להפוך את הטבע.

וכמו שמובא בתורה (שמות פרק ב כג) "וַיְהִי בַיָּמִים 
הָרַבִּים הָהֵם וַיָּמָת מֶלֶ מִצְרַיִם וַיֵּאָנְחוּ בְנֵי יִשְׂרָאֵל מִן 

הָעֲבֹדָה וַיִּזְעָקוּ וַתַּעַל שַׁוְעָתָם אֶל הָאֱהִים מִן הָעֲבֹדָה", 
בפסוק זה מדייק הרמב"ן: ויהי בימים הרבים ההם לא 
יאמר "בימים ההם" ו"ביום ההוא" רק על הזמן העומד 
אשר יזכיר המאורע בו, אבל לאחר העת יאמר "ויהי 
אחרי כן" והראוי בכאן שיאמר ויהי אחרי ימים רבים 
וימת מלך מצרים על כן אמרו רבותינו (שמו"ר א מא) 
כי לפי שהיו ימים של צער קורא אותם רבים. ולפי 
דעתי, ממשיך הרמב"ן כי טעם הכתוב הזה ירמוז על 
הימים שהיה משה בורח מפני פרעה, כי באמת בנעוריו 
ברח, שהכתוב אמר ויגדל משה ויצא אל אחיו, שהיה 
זה מיד כאשר גדל ועמד על דעתו, והגידו לו כי הוא 
יהודי, ונכסף לראות סבלות אחיו ועמלם ולחצם, וביום 
ההוא שיצא הכה את המצרי, וביום השני הלשינו עליו 
וברח הנה היה כבן שתים עשרה שנה, כאשר הזכירו 
רבותינו (שמו"ר א ה), ועל כל פנים לא הגיע לעשרים, 
ובעמדו לפני פרעה היה בן שמנים, אם כן עמד כמו 

ששים שנה בורח מלפני פרעה:

ובפסוק כה' כותב הרמב"ן: והאריך הכתוב להזכיר 
טענות רבות בגאולתם, "וישמע אלוהים את נאקתם", 
"ויזכור אלוהים את בריתו", "וירא אלוהים", "וידע אלוהים", 
"כי ידעתי את מכאוביו" להלן (ג. ז)  כי אע"פ שנשלם 
הזמן שנגזר עליהם לא היו ראויים להגאל, כמו שמפורש 
על ידי יחזקאל (יחזקאל כ ח), אלא מפני הצעקה קבל 

תפלתם ברחמיו:

דייק מדברי הרמב"ן המגיד הירושלמי רבי שלום שוודרון 
זצ"ל ואמר: אם אנו מצרפים את שני קטעי הרמב"ן 

הנ"ל נבין דבר אחד: שבעצם שישים שנה חיכו עם 
ישראל לגאולתם רק מפני שעדיין לא הבינו שצריכים 

לצעוק ולהתפלל!!

אָמַר רַבִּי נַפְתָּלִי זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה: "גְּזֵרַת ת"ח, 
שֶׁנִּרְצְחוּ אָז רְבָבוֹת מִיִּשְׂרָאֵל, כַּיָּדוּעַ, בָּאָה כְּעוֹנֶשׁ 
עַל זֶה שֶׁחָלְקוּ עַל רַבֵּנוּ הָאֲרִ"י זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה. 
וְהָרְצִיחוֹת, שֶׁהָיוּ עַל יְדֵי גָּאנְטֶע בְּעִיר אוּמַאן בִּשְׁנַת 
תקכ"ח, בָּאוּ כְּעוֹנֶשׁ עַל זֶה שֶׁחָלְקוּ עַל הַבַּעַל-שֵׁם-
טוֹב. וּגְזֵרַת הַנֶּעקְרַאטִין, הַיְינוּ: הַגְּזֵרָה לָקַחַת אֶת 
בְּנֵי-יִשְׂרָאֵל לַצָּבָא, שֶׁיָּצְאָה לַפֹּעַל בִּשְׁנַת תקפ"ז 
כַּמּוּבָא בְּחַיֵּי מוֹהֲרַ"ן סִימָן א', בָּאָה כְּעֹנֶשׁ עַל זֶה 
שֶׁחָלְקוּ עַל רַבֵּנוּ וּמִשּׁוּם שֶׁעֲדַיִן עוֹמְדִים וְחוֹלְקִים 
עַל רַבֵּנוּ, א תִּבָּטֵל גְּזֵרָה זוֹ וְיִצְטָרְכוּ לָלֶכֶת לַצָּבָא, 
עַד בִּיאַת הַגּוֹאֵל בִּמְהֵרָה בְיָמֵינוּ. (שיש"ק ג-קעח)

אָמְרוּ אַנַ"שׁ: בָּזֶה שֶׁאָמַר וְהִזְהִיר רַבֵּנוּ כַּמָּה וְכַמָּה 
פְּעָמִים בְּמַעֲלַת וְחִיּוּב מִדַּת הַשִּׂמְחָה, עַד שֶׁאָמַר 
"מִצְוָה גְּדוֹלָה לִהְיוֹת בְּשִׂמְחָה תָּמִיד" הֲרֵי שֶׁעִנְיַן זֶה 
הוּא כְּחוֹבָה קְדוֹשָׁה וּמְחֻיָּב כָּל אֶחָד מֵאַנַ"שׁ לִהְיוֹת 
בְּשִׂמְחָה תָּמִיד, וְאֵין זוֹ כְּעֵצָה טוֹבָה גְּרֵידָא, כִּי בְּמִדַּת 
הַשִּׂמְחָה תְּלוּיִם וְעוֹמְדִים כָּל עֵצוֹתָיו שֶׁל רַבֵּנוּ, כִּי 
כְּשֶׁא יִהְיֶה בְּשִׂמְחָה א יוּכַל בְּשׁוּם אֹפֶן לְעָבְדוֹ 
יִתְבָּרַ כָּרָאוּי, וּבְרִבּוּי הַשִּׂמְחָה יוּכַל לְקַיֵּם כָּל עֵצוֹתָיו 
הַקְּדוֹשִׁים, וּלְהֵפֶ בְּמִעוּטוֹ חַס וְשָׁלוֹם. (שם ד-נד)


